
Corina Herghelegiu:  Pe 24 mai 2005 se Împlinesc 15  ani de la Înfiinţarea 
Teatrului Masca. Un drum greu şi anevoios, dar cu toate acestea aţi reuşit să 
treceţi peste toate impedimentele şi iată că, după un deceniu şi jumătate, sunteţi 
În prag de a inaugura noul sediu din cartierul Militari. Ce sentimente Încercaţi cu 
această ocazie sau cât de greu v-a fost până aici? 

Mihai Mălaimare: Sincer, nu prea am timp de sentimente. E adevărat că am 
izbutit o performanţă un ică în teatrul românesc - aceea de a rezista, căci de fapt 
asta este victoria principală a teatru lu i  pe care l-am constru it: rezistenţa în faţa 
tutu ror intemperi i lor. Şi-au fost sumedeni i ;  au fost şi tentative de a-1 desfiinţa. Dar au 
căzut toate pe rând, dintr-un motiv extrem de serios: acela că nu a fost o hachiţă, 
noi chiar am dorit să constru im o soluţie alternativă, un altfel de teatru, acesta a fost 
şi logo-ul Teatru lu i  Masca o bună bucată de vreme. Am avut două probleme în faţă, 
amândouă compl icate: unul - să găsesc un spaţiu,  pentru că Teatrul Masca a fost 
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înfiinţat fără spaţiu; şi doi - să fac să funcţioneze trupa. Să funcţioneze după alte 
princip i i ,  după alte criter i i ,  ca o trupă cu totul specială, pentru că mijloacele ei de 
expresie se reclamă de la conditia de teatru de pantomimă, gest şi expresie 
corporală. Eu cred că am izbutit, dovadă că acum am două săli nu una . . .  

C.H. :  O veţi păstra şi pe aceea din Bucureştii Noi? 
M.M.:  O voi păstra şi am să ajung să expl ic şi de ce . . .  Dovadă că acest teatru 

pe care-I construiesc de 1 4  ani este gata şi ne-am şi mutat în el şi dovadă că Teatrul 
Masca este un brand în teatrul românesc - înseamnă ceva. Sigur, în cl ipa în care 
m-am mutat în teatrul nou, ca să spun aşa, apare o altă problemă, şi ea unicat în 
teatru l românesc şi extrem de interesantă pentru mine: aceea a d iscursulu i  dublu, 
pentru că eu nu voi părăsi condiţia de teatru de stradă, noi vom juca în continuare . . .  

C.H.:  Tocmai asta voiam să  vă  întreb:  Acum că  aveţi un sediu  nou, cochet, 
modern, cum rămâne cu strada, cu "maidanul"? 

M.M.: Strada rămâne pe pr imul loc, pentru că eu cred foarte tare în m is iunea 
socială. Să ne amintim că în Secolul  de Aur al Atenei ,  Pericle a dat un edict prin 
care îi plătea pe atenieni  ca să meargă la teatru să se cultu ralizeze. Eu cred că 
ne-am reîntors la nevoia de a-i determina pe oameni şi, dacă e nevoie, plătindu-i ,  
să se cu ltural izeze. Poate nu suntem la acelaşi n ivel economic cu Atena antică, 
dar, în mod sigur, nevoia de cultu ră este imensă. Hăul acesta a fost construit cu 
meticulozitate de comunişti ş i  de haosul de după 1 989, ori noi ne aflăm în faţa 
intrăir i i  în Un iunea Europeană în care nu ne integrăm cu Pleşu ,  cu Patapievici , e i  
sunt integraţi de mult, ne integră� cu badea Vasi le de la Prăjeni ,  Botoşani ,  ori 
badea Vasi le are nevoie de ajutor. In acest sens proiectele pe care le dezvolt acum 
ca debutat de Botoşani ,  proiecte socio-culturale, cum ar f i "0 bibliotecă pentru 
toţi", unde încerc să adun cărţi pentru copi i i  d in  şcol i le săteşti , pentru că acolo nu 
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sunt cărţi decât de Sta l in ,  Len in ,  Ceauşescu şi alte câteva volume rupte, 
ferfeniţate. Ce şanse are un copi l  la Botoşani ,  faţă de unul  din Bucureşt i ,  de o 
condiţie mai bună? Nici una. Ce şanse are un copil d in  cartierul Mi l itari sau 
Bucureşt i i  Noi ,  dacă nu se întâlneşte cu Teatrul Masca, de exemplu? Din păcate, 
se întâlneşte numai cu Teatrul Masca. Ar trebui ca rolu l  social să fie preluat de mai 
multe instituţii teatrale, pentru că, dacă asistăm pasivi ,  cu mâini le în sân , la invazia 
de subcultură, violenţă, de drog, pornografie,  atunci asta merităm. 

C.H. :  Veţi rămâne În continuare singurul regizor În teatru sau veţi colabora şi 
cu alţii? 

M.M. :  Eu am încercat, am mai colaborat. Problema nu este să colaborez cu 
alţi regizori , problema este să-mi păstrez sti l u l ,  să păstrez discursu l .  Or, 
deocamdată, nu am întâln it pe cineva să fie capabil să promoveze acelaşi tip de 
d iscurs. Eu îl cred interesant. N u  mă simt deloc epuizat, aşa încât nu-mi pierd 
vremea căutându-i pe alţi i .  Nu asta este problema. Problema este că, în afara 
d iscursului  de stradă, eu trebuie să promovez şi al doi lea tip de d iscurs: acela de 
interior. Pentru că, în sfârşit, am ocazia să arăt că teatrul nonverbal este o 
certitudine, este un lucru extrem de solid şi de profund şi că poate sta, în cel mai 
rău caz, de la egal la egal cu teatrul vorbit. Discursul  teatral nonverbal al Teatrului  
Masca, a mai încercat şi Puric şi mai sunt şi alţ i  regizori ş i  actori să facă, dar un 
d iscurs, ca să z ic aşa, oficializat, pentru că noi  suntem s inguru l  teatru oficial de 
gest, pantomimă şi expresie corporală, este un lucru care are şi el complicaţi i le lu i .  
E nevoie de un  anume t ip de scenariu, de vizi une regizorală. Noi  am început deja 
experimentul, am scos lntrusa de Borges, u rmeză Hamletul, Oglinda de Brussov, 
mă voi reîntoarce la Şi a venit Îngerul după Gabriel Garda Marquez, Mantaua 
după Gogol ,  joc acum Domnul de Pourceaugnac după Moliere ş .a .  
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Cele două săli vor funcţiona pe principiul centrelor culturale, pentru că oferta 
culturală trebuie să fie mult mai diversificată, având în vedere barierele de vârstă, de 
pregătire a posibi l i lor noştri spectatori din cele două cartiere. Aici vor avea loc şi 
concerte, proiecţii de fi lm,  vor avea loc întâln iri sociale, emisiuni de radio, TV. De 
asemenea, intenţionez să reactivez bibl ioteca de 1 4  mii de volume pe care o avem 
noi ş i ,  de ce nu, chiar s-o amplific în cartierul Bucureştii Noi. Vreau să dezvolt o relaţie 
cu copii din cartier în cadrul unor cercuri tematice. Noi vom lucra în continuare pe 
sistemul proiect. Am lansat acum recent un proiect care se numeşte "Ora de cultură" 
. Vreau să aduc copii din şcoli să viziteze teatrul acesta nou, care este o bijuterie, şi 
să facă o oră de antrenament specific cu actorii mei. Va fi extrem de interesant pentru 
ei şi sunt convins că e o modalitate de a-i atrage către teatru şi de a-i transforma 
într-adevăr în iubitori , în prieteni ai teatru lu i .  De altminteri, vom acorda şi câte o 
legitimaţie care le va da nişte drepturi în Teatrul Masca. Dezvoltăm în continuare 
proiectul "Oraşul de sub oraş", la metrou. Am şi construit premiere speciale pentru el ,  
vezi de exemplu Statuile, care propun o întoarcere cu două mii de ani în timp, în 
civil izaţia pompeiană, mai exact la ora 1 5.00 a zilei de 24 august 79 după Hristos, 
momentul fatidic al acestui oraş, când Vezuviu l l-a acoperit cu lavă. Am readus la viaţă 
câteva dintre statuile celebre şi tehn ica statui lor vii este fabuloasă. 

C.H. :  La Început nu aţi acceptat soluţia de a mediatiza spectacolele pe care 
le-aţi realizat, sau, mai bine zis, le-aţi mediatizat Într-un stil propriu; pe parcurs, 
Însă, aţi hoţărât că un birou PR nu ar strica. Ce v-a făcut să vă schimbaţi părerea? 

M.M. :  I ntrebare bună . . .  Eu n-am fost iubit de teatrul românesc, şi asta o spun 
cu foarte mare seriozitate, nu în sensul că m-au urât oameni i ,  dar n-am avut 
culoarele deschise aşa cum le-au avut alţi i ;  eu a trebuit să lupt pentru fiecare 



palmă de pământ pe care am cucerit-o. Ş i ,  de altminteri ,  în această ierarhie, 
oarecum masonică, a teatrulu i  românesc, spun asta gândindu-mă la o organizaţie 
extrem de bine structurată, cel puţin în ceea ce priveşte ierarh ia, eu am un loc a l  
meu în scara asta, pe care nu mi- I  ia n imen i .  Nu este n ic i  ce l  mai  de sus,  dar nu 
este n ic i  jos. 

Pe de altă parte , mediatizarea înseamnă şi bani ,  iar eu n-am avut, bugetele 
Teatru lu i  Masca au fost întotdeauna cele mai mici . Eu a trebuit să alerg să-mi 
găsesc bani şi n-am avut t imp de prostii - cum le consideram eu atunci .  Sigur că 
nu poţi să duci fronda asta la nesfârşit, dovadă că am acceptat Marele Premiu la 
Piatra Neamţ cu spectacolu l  lntrusa. Nu voi accepta însă niciodată să f iu chemat 
de UN ITER şi să f iu premiat. Niciodată. Ş i ,  atât cât voi conduce eu Teatrul Masca, 
acest teatru nu va fi n ici măcar nominal izat la UN ITER.  Nu voi accepta n iciodată 
acest lucru, tocmai pentru faptul că această instituţie nu a fost deloc interesată de 
ceea ce înseamnă un discurs teatral novator. Eu ,  însă, ca instituţie care chiar 
plătesc la U N ITER nişte bani când vând bi lete, n-_am simţit că această chest iune 
se întoarce asupra mea fie şi_ măcar ca o atenţie. 1 n ultimi i  ani am mai pr imit n işte 
invitaţi i ,  telefoane, dar atât. . .  I n  orice caz benefici i le unei relaţi i  civi l izate, dacă nu 
cu lumea teatrală, în orice caz, cu spectatorul pr in intermediu l  ide i i  de promotion 
sunt clare şi nu pot să le ignor ca manager, dovadă că mi-am construit acest 
sistem. Se lucrează terib i l  acum la calculator la tot felu l  de proiecte, de materiale 
promoţionale. Vom lucra cu o f irmă pentru a deschide teatrul şi pentru a încerca 
să-i construjm vadul  necesar, să-I impunem în peisajul  cu ltural al acestui cartier. 

C.H. :  In cartea Dumneavoastră Maidane cu teatru aţi spus, la un moment 
dat, că doar teatrul tradiţional are nevoie de critică teatrală, cel alternativ - NU, 
pentru că citez: "criticul de teatru este prin definiţie anchi lozat în schemele sale". 
Mai persistaţi asupra acestei idei? 

M.M.: Poate că nu.  Cartea a fost scrisă în urmă cu mulţi ani ,  când fronda mea 
era violentă şi nu admiteam replică. Nu cred că sunt de acord. De altminteri , o s-o 
reeditez şi, probabi l ,  foarte multe pasaje, nu că vor fi scoase, vor fi semnalate ca 
f i ind un punct de vedere al unei anume perioade. S-au mai şi schimbat lucruri le. 
Crit ici i de teatru care au făcut del iciu l ,  spaima sau bucuria generaţiei mele au 
îmbătrânit o dată cu mine, s-au ridicat generaţii noi. Sunt puşti care ştiu foarte bine 
ce înseamnă un teatru alternativ şi care şt iu foarte bine să-I şi analizeze. Eu cred, 
că, din contră, e i ,  împreună cu noi, cei care promovăm tipul acesta de teatru , am 
putea construi o nouă frondă în teatrul românesc, un  nou curent, un nou început. 
Şi poate că asta ar fi o idee bună, ar fi o temă de seminar aic i .  O să mai anunţ 
unele d in proiectele interesante: acela de a aduce în Bucureşti , la Teatrul Masca, 
marile compani i  teatrale de tip alternativ. Pr imi i  care vor ven i  vor fi polonezi i .  În 
noiembrie, Jozef Szajna va fi aici , este un foarte bun prieten al meu, şi mi-a promis 
că vine cu un spectacol al său montat cu o trupă d in  Varşovia, va t ine 
workshop-ur i ,  conferinţe ş.a.  Astfel de workshop-uri vor f i  organizate aic i  în mod 
permanent ş i  sper ca, în felu l  acesta, la Teatrul Masca vor f i nu numai spectatori i 
cartierelor mărginaşe, ci şi spectatori i  obişnuiţi , normali ai teatru lu i  românesc şi 
mai cu seamă oameni de teatru . 

C.H. :  Aţi stabilit o dată de inaugurare a noului sediu? 
M.M. :  Da, da! 24 mai, în ziua în care teatrul a luat fi inţă şi mi se pare fi resc 

să-I deschidem în acea zi .  
C.H.:  Vă doresc succes! 


